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§ 1 
Val av justerare och dag för justering  

Beslut  
Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd utser 1:a vice 
ordförande Peter Backlund (L) att tillsammans med ordförande 
Hassan Jama (V) justera dagens protokoll. 
  
Justering sker tisdag den 18 juni 2024. 
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§ 2 
Fastställande av dagordning  

Beslut  
Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd godkänner dagordningen. 
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§ 3 
Medborgarförslag om boulebana på Årstafältet  
Svar på medborgarförslag 
EÅV 2024/264 
 

Beslut  
Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd godkänner förvaltningens 
tjänsteutlåtande som svar på medborgarförslaget. 
 

Sammanfattning av ärendet  
En invånare har lämnat in ett medborgarförslag med önskemål om 
en boulebana på Årstafältet. Skribenten menar att det bidrar till att 
seniorer och andra har möjlighet att träffas och spela boule i en grön 
miljö, som bland annat bidrar till bättre hälsa. 
 
Förvaltningen håller med skribenten om att umgänge i fina 
parkmiljöer kan ha positiva effekter på hälsan. Årstafältet är ett 
område som genomgår en omfattande exploatering och är därför 
inte en lämplig plats att anlägga en boulebana på i nuläget. 
Förvaltningen säger därför nej till förslaget och hänvisar till tre 
befintliga boulebanor i närområdet. 
 
Förvaltningen föreslår att Enskede-Årsta-Vantör godkänner 
förvaltningens tjänsteutlåtande som svar på medborgarförslaget. 
 
Handlingar i ärendet 

 EÅV 2024/264-4 Tjänsteutlåtande: Medborgarförslag om att 
anlägga boulebana i Årsta 

 EÅV 2024/264-3 Medborgarförslag om att anlägga boulbana 
i Årsta 

 EÅV 2024/264-1.5 Bild 1 
 EÅV 2024/264-1.6 Anläggning av boulebana 
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§ 4 
Medborgarförslag om farthinder för cyklar utanför 
förskolan Humlan  
Svar på medborgarförslag 
EÅV 2024/335 
 

Beslut  
Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd godkänner förvaltningens 
tjänsteutlåtande som svar på medborgarförslaget. 
 

Sammanfattning av ärendet  
Ett medborgarförslag om farthinder för cyklister på parkvägar 
utanför förskolan Humlan i Årsta har skickats in till förvaltningen. 
Författaren av medborgarförslaget anser att det är en riskfylld miljö 
med svårupptäckta barn och snabba cyklister och efterfrågar därför 
att förvaltningen anlägger farthinder på berörda parkvägar. 
 
Trafikkontoret ansvarar för denna typ av cykelvägar och 
förvaltningen har därför stämt av medborgarförslaget med dem. 
Trafikkontoret genomför endast hastighetsdämpande åtgärder om 
det finns ett känt och utbrett problem och det rör sig då i första hand 
om skyltning. Varken trafikkontoret eller förvaltningen har tidigare 
fått in synpunkter på att denna plats ska vara riskfylld och det är 
därför idag inte aktuellt med skyltning utmed sträckan. 
 
Förvaltningen föreslår att Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd 
godkänner förvaltningens tjänsteutlåtande som svar på 
medborgarförslaget. 
 
Handlingar i ärendet 

 EÅV 2024/335-4 Tjänsteutlåtande: Medborgarförslag om 
farthinder för cyklar utanför förskolan Humlan 

 EÅV 2024/335-3 Medborgarförslag om farthinder för cyklar 
utanför förskolan Humlan 
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§ 5 
Medborgarförslag om samlingslokaler i Årsta  
EÅV 2024/339 
 

Beslut  
Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd godkänner förvaltningens 
tjänsteutlåtande som svar på medborgarförslaget. 
 

Sammanfattning av ärendet  
Stadsdelsförvaltningen har fått ett medborgarförslag om att 
förvaltningen ska tillhandahålla samlingslokaler för framförallt barn 
och pensionärer i Årsta. 
  
Förvaltningen håller med författaren om att det behövs lokaler för 
både barn och pensionärer och att det i Årsta finns ett relativt bra 
utbud med verksamheter som riktar sig både till seniorer och unga. 
Den närmaste lokalen som förvaltningen har som är anpassad för 
uthyrning finns i Östberga kulturhus. 
  
Förvaltningen föreslår att Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd 
godkänner förvaltningens tjänsteutlåtande som svar på 
medborgarförslaget. 
  
 

Särskilt uttalande 
Christina Peterson (C), Peter Backlund (L) och Henrik Virro m.fl. 
(M) lämnar ett gemensamt särskilt uttalande: 
  
Vi vill tacka för medborgarförslaget om samlingslokaler i Årsta och 
tack för svaret från förvaltningen. Att det råder brist på lokaler i 
vår stadsdel är mer än tydligt. Föreningar, organisationer och 
privatpersoner har svårt att hitta lokaler för sina möten och 
aktiviteter och det kan till och med bli ett hot mot demokratin. 
  
Vi påtalar vikten av att öppna stängda skolidrottslokaler och göra 
dem bokningsbara på kvällstid och på helger, det är en del av 
utmaningen och rör främst idrottsföreningar där det råder stor brist 
på lokaler. Förvaltningen behöver fortsatt ligga på så att 
förutsättningarna för skolorna att genomföra det arbetet förbättras. 
  
Stadsdelsförvaltningarna i Stockholm behöver även trycka på för att 
samlingslokaler planeras in vid större ny- och ombyggnationer. I 
Enskede-Årsta-Vantör gäller det bland annat Årstafältet och 
Slakthusområdet, där vi i remissvar tidigare föreslagit att det från 
början planeras in samlingslokaler och att de lokaler som finns för 
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offentlig verksamhet även ska kunna bokas på kvällar och helger. 
Allt för att lokaler ska finnas lättillgängliga för invånarna. 
  
  
 
Handlingar i ärendet 

 EÅV 2024/339-4 Tjänsteutlåtande: Medborgarförslag om 
samlingslokaler i Årsta 

 EÅV 2024/339-3 Medborgarförslag om samlingslokaler i 
Årsta 
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§ 6 
Medborgarförslag om samlingslokaler för äldre i Årsta  
Svar på medborgarförslag 
EÅV 2024/338 
 

Beslut  
Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd godkänner förvaltningens 
tjänsteutlåtande som svar på medborgarförslaget. 
 

Sammanfattning av ärendet  
Stadsdelsförvaltningen har fått ett medborgarförslag om att 
förvaltningen ska ordna fler mötesplatser för äldre i Årsta. 
Förvaltningen håller med författaren om att det behövs mötesplatser 
för äldre både utomhus och inomhus. Det finns i Årsta med omnejd 
ett antal parker med sittmöjligheter och fler kommer skapas i 
framtida projekt. För aktiviteter inomhus finns seniorträffen 
Årstapaviljongen. Den närmaste lokalen för uthyrning finns i 
Östberga kulturhus. 
 
Förvaltningen föreslår att Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd 
godkänner förvaltningens tjänsteutlåtande som svar på 
medborgarförslaget. 
 
Handlingar i ärendet 

 EÅV 2024/338-4 Tjänsteutlåtande: Medborgarförslag om 
samlingslokaler för äldre i Årsta 

 EÅV 2024/338-3 Medborgarförslag om samlingslokaler för 
äldre i Årsta 
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§ 7 
Skrivelse om åtgärder för att komma tillrätta med 
underskottet i stadsdelens ekonomi  
Svar på skrivelse från (L), (M) och (C) 
EÅV 2024/268 
 

Beslut  
Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd godkänner förvaltningens 
tjänsteutlåtande som svar på skrivelsen. 
 

Sammanfattning av ärendet  
Förvaltningen tog emot en skrivelse den 21 mars 2024 från Peter 
Backlund (L), Henrik Virro m.fl. (M) samt Stefan Holm (C). I 
skrivelsen ställer skribenterna tre frågor angående nämndens 
underskott i jämförelse med andra liknande nämnder, ekonomiska 
åtgärder och politiska partiers möjligheter till att medverka till ett 
utfall inom fastställd budget. 
  
Förvaltningen konstaterar att det framförallt är 
stadsledningskontoret och revisionskontorets uppgift att genomföra 
stadsövergripande ekonomiska analyser. Under året har 
förvaltningen också tagit emot analysstöd från några 
fackförvaltningar, exempelvis socialförvaltningen och 
äldreförvaltningen. 
  
Förvaltningen noterar att stadsdelsnämndernas underskott främst 
förekommer inom fyra kärnverksamheter samt att ett 
socioekonomiskt mönster kan utläsas i det ekonomiska resultatet. 
  
Förvaltningen arbetar kontinuerligt för att bibehålla en rättssäker 
och noggrann myndighetsutövning enligt gällande lagstiftning och 
att samtliga verksamheter med prognostiserat underskott har 
åtgärdsplaner att arbeta utifrån. Flertalet åtgärder har vidtagits under 
året. 
  
Förvaltningen ser vikten av att nämnden har tillit till professionen 
och dess bedömningar samt att nämnden nyttjar aktuella forum för 
frågor och dialog. 
  
Förvaltningen föreslår att Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd 
godkänner förvaltningens tjänsteutlåtande som svar på skrivelsen. 
 

Särskilt uttalande 
Peter Backlund (L), Henrik Virro m.fl. (M) och Christina Peterson 
(C) lämnar ett gemensamt särskilt uttalande: 
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Vi borgerliga partier tackar för svaret på vår skrivelse om 
underskottet i stadsdelens ekonomi. Svaret ger en viktig 
genomlysning av stadsdelens ekonomi också i förhållande till andra 
stadsdelar. Det ger ökade kunskaper om vilka åtgärder som 
vidtagits och även framledes hur förvaltningen tänker sig tackla 
ekonomin. 
  
Vi borgerliga partier kommer att fortsätta bevaka och ställa frågor 
om stadsdelens ekonomi. Vi litar förstås på professionen och dess 
bedömningar, och vi förväntar oss att förvaltningen ger oss en god 
inblick i ekonomin även framöver. Särskilt viktigt är detta om 
ekonomin än en gång börjar att visa underskott och att vi tidigt 
medvetandegörs om detta. Vi har tidigare föreslagit särskilda 
dragningar om det ekonomiska läget. Detta är extra viktigt om 
stadsdelens ekonomi visar underskott igen. 
  
  
 
Handlingar i ärendet 

 EÅV 2024/268-2 Tjänsteutlåtande: Skrivelse om åtgärder för 
att komma tillrätta med underskottet i stadsdelens ekonomi 

 EÅV 2024/268-1 Skrivelse om åtgärder för att komma 
tillrätta med underskottet i stadsdelens ekonomi 
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§ 8 
Skrivelse om drift av parkleken Stacken i egen regi samt 
uppstart Milanparken  
Svar på skrivelse från (SD) 
EÅV 2024/270 
 

Beslut  
Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd godkänner förvaltningens 
tjänsteutlåtande som svar på skrivelsen. 
 

Sammanfattning av ärendet  
Emelie Wasserman (SD) har inkommit med en skrivelse om 
förvaltningens framtida planer för Stackens parklek och 
Milanparken. Frågorna berör bland annat driften av 
parkleksverksamheten i Stacken samt renoveringskostnader för 
både Stackenparken och Milanparken. 
 
Förvaltningen redogör för kommande planering av 
parkleksverksamheten i Stacken och Milanparken. 
 
Förvaltningen föreslår att Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd 
godkänner förvaltningens tjänsteutlåtande som svar på skrivelsen. 
 

Yrkande 
Emelie Wassermann (SD) yrkar att nämnden beslutar enligt 
följande: 
  

1. Att förvaltningen får i uppdrag att tillse att verksamheten i 
parkleken Stacken får en långsiktig lösning för att 
säkerställa vidare drift. 

2. Därutöver anföra följande: 
  
På stadsdelsnämndens sammanträdande den 16 november 2023 gav 
en enig nämnd förvaltningen i uppdrag att komma med förslag på 
hur Stackens parkleksverksamhet kan drivas vidare i någon form. 
Nu presenteras istället en tillfällig lösning från förvaltningen med 
en planerad stängning av verksamheten i parkleken Stacken senast 
under år 2025. 
  
Att avveckla en populär och välbesökt verksamhet som drivits av 
lokala krafter under flera år till glädje för barn och unga är inte i 
linje med det förebyggande och främjande arbete som förvaltningen 
ska driva. 
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Parkleksbyggnaden har dessutom nyligen renoverats vilket 
ytterligare stärker incitamenten för att fortsätta bedriva 
verksamheten. 
  
Förvaltningen anger att man tagit hänsyn till ett 
barnrättsperspektiv utifrån socioekonomiska faktorer och 
målgruppens behov. Detta vill jag kraftigt ifrågasätta då den 
planerade avvecklingen innebär att det är många barn som 
framöver inte kommer att ha någon parklek att vistas i. 
  
Barn och unga behöver en trygg och meningsfull fritid och där 
fyller parkleken Stacken en viktig roll. Sverigedemokraterna anser 
därför att parkleken ska drivas vidare i enlighet med nämndens 
tidigare uttalade önskan. 
  

Beslutsgång 
Ordförande Hassan Jama (V) ställer Emelie Wassermanns (SD) 
förslag mot förvaltningens förslag till beslut och finner att nämnden 
beslutar i enlighet med förvaltningens förslag till beslut. 
  

Reservation 
Emelie Wassermann (SD) reserverar sig mot beslutet till förmån för 
sitt eget yrkande. 
 
Handlingar i ärendet 

 EÅV 2024/270-2 Tjänsteutlåtande: Skrivelse om drift av 
parkleken Stacken i egen regi samt uppstart Milanparken 

 EÅV 2024/270-1 Skrivelse om drift av parkleken Stacken i 
egen regi samt uppstart Milanparken 
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§ 9 
Skrivelse om pågående idéburet offentligt partnerskap 
(IOP) med Nya Rågsved Folkets Hus  
Svar på skrivelse från (SD) 
EÅV 2024/269 
 

Beslut  
Enskede-Årsta-Vantör stadsdelsnämnd godkänner förvaltningens 
tjänsteutlåtande som svar på skrivelsen. 
 

Sammanfattning av ärendet  
Emelie Wasserman (SD) har lämnat in en skrivelse med tre frågor 
kring ett pågående idéburet offentligt partnerskap med Nya 
Rågsveds Folket Hus. Frågorna gäller hur många föreningar som 
har nyttjat kalendariet, hur kalendariet har lett till ett ökat 
deltagande i fritidsaktiviteter för flickor och barn och hur många 
unika besökare som kalendariet har haft hittills. 
 
Fem föreningar har publicerat i kalendariet. Förvaltningen har tagit 
fram en manual för att publicera i kalendariet och uppmuntrat 
föreningar att lägga in sina aktiviteter. Det är svårt att dra slutsatser 
om vilka som har deltagit i olika aktiviteter till följd av kalendariet 
eftersom föreningar inte har registrerat hur deltagare har fått 
kännedom om aktiviteten. Det har inte heller varit möjligt att få 
fram antal unika besökare till kalendariet. 
 
Förvaltningen föreslår att Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd 
godkänner förvaltningens tjänsteutlåtande som svar på skrivelsen. 
 

Särskilt uttalande 
Emelie Wassermann (SD) lämnar ett särskilt uttalande: 
  
Vänstermajoriteten godkände ett idéburet offentligt partnerskap 
med Nya Rågsveds Folkets Hus 2023-05-25. Partnerskapet innebar 
att Nya Rågsved Folkets Hus skulle publicera ett kalendarium på 
sin befintliga hemsida. För detta tilldelades Nya Rågsveds Folkets 
Hus 50 000 kronor samt förvaltningens personal och tid. Syftet var 
att minska den upplevda otryggheten, den låga tilliten till grannar 
samt skepsisen mot myndigheter. Förväntningen var fler deltagare 
på aktiviteter, fler tillfällen att möta likasinnade och en positivare 
syn på både organisationer och grannar.  
  
Förvaltningen konstaterar i sitt svar på min skrivelse att det inte 
går att få fram statistik på unika besökare i kalendariet. Inte heller 
går det att slå fast huruvida IOP med Nya Rågsveds Folkets Hus 
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lett till ökat deltagande i fritidsaktiviteter för flickor och barn. 
Under tiden som detta IOP pågått har totalt fem föreningar nyttjat 
kalendariet. Det innebär en satsning på 10 000 kronor per förening 
samt nedlagda tjänstemannatimmar för förvaltningsanställda utan 
att något resultat av satsningen kunnat fastslås.  
  
Det idéburna offentliga partnerskapet med Nya Rågsved Folkets 
Hus har kostat skattebetalarna 50 000 kronor, då är tid och 
resurser avseende förvaltningens anställdas insatser inte inräknade.  
  
Det här är ett avtal som Sverigedemokraterna ansåg aldrig skulle 
ingåtts och som med facit i hand inte lett till någon mätbar positiv 
inverkan för de boende i Rågsved.  
 
Handlingar i ärendet 

 EÅV 2024/269-2 Tjänsteutlåtande: Skrivelse om pågående 
idéburet offentligt partnerskap (IOP) med Nya Rågsveds 
Folkets Hus 

 EÅV 2024/269-1 Skrivelse om pågående idéburet offentligt 
partnerskap (IOP) med Nya Rågsved Folkets Hus 
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§ 10 
Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnds månadsrapport 
2024  
Maj 2024 
EÅV 2024/11 
 

Beslut  
Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd godkänner månadsrapport 
för maj 2024. 
 

Sammanfattning av ärendet  
Ärendet syftar till att redovisa prognos på helårsutfall för Enskede-
Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd. 
 
För hela nämndens verksamhetsområde prognostiseras ett 
underskott om 19,8 mnkr före resultatöverföringar och ett 
underskott om 8,0 mnkr efter resultatöverföringar. För investeringar 
prognostiseras ett utfall inom fastställd budget. 
 
Prognostiserad avvikelse på helår motsvarar 0,7 procent före 
resultatöverföring och 0,3 procent efter resultatöverföring jämfört 
med justerad budget. 
 
Underskottet är störst inom individ- och familjeomsorg till barn och 
unga och består främst av mycket höga vårdkostnader redan tidigt 
på året. Framförallt har kostnaderna för HVB och arvoderade 
familjehem ökat kraftigt jämfört med föregående år, bland annat på 
grund av många och komplexa ärenden. Det finns en risk att dessa 
kostnader kan komma att öka ytterligare. 
 
Förvaltningen har under flera år arbetat med att bygga upp en 
beredskap och resurser för att hantera snabba svängningar i 
ekonomin och bibehålla en rättssäker och noggrann 
myndighetsutövning enligt gällande lagstiftning. 
 
Ett kontinuerligt arbete pågår för att följa den ekonomiska 
utvecklingen och förvaltningen bevakar ett antal kostnadsdrivande 
faktorer inom flera verksamhetsområden. Förvaltningen bedriver 
inom samtliga verksamhetsområden en tydlig, stram och prioriterad 
styrning av både ekonomi och verksamhet. Förvaltningen kommer 
att fortsätta prioritera detta med ett tydligt och stärkt fokus på 
ekonomistyrning. 
 
Förvaltningen föreslår att Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd 
godkänner månadsrapport för maj 2024. 
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Särskilt uttalande 
Peter Backlund (L), Henrik Virro m.fl. (M) och Christina Peterson 
(C) lämnar ett gemensamt särskilt uttalande: 
  
Återigen visar nu stadsdelsnämndens verksamhet en budget med 
underskott i månadsrapporten för maj. I april i Tertial 1 kunde vi 
glädja oss åt en budget i balans, men den glädjen blev kortvarig. 
Underskottet är nu -19,8 miljoner och efter resultatöverföringar -
8,0 miljoner. Vid motsvarande tid förra året var motsvarande 
underskott ca -10 miljoner före resultatöverföringar och vi vet hur 
året slutade då. Som andel av omslutningen är det ett relativt 
blygsamt underskott, men faran är förstås att det springer iväg till 
en mycket högre nivå om verksamheten tickar på som tidigare. 
  
Orostecken finns även framöver. Det visar sig i denna 
månadsrapport och det påpekade vi borgerliga partier vid Tertial 1, 
där vi förutsatte att budgeten kommer att svänga en del under året 
med de osäkerhetsfaktorer som förvaltningen flaggar för. Det gäller 
t ex placeringskostnader för Barn och Unga där vi varnade för att 
de kan skena ytterligare. Där har vi tyvärr blivit sannspådda. Andra 
orosfaktorer är att barnantalet i förskolan minskar och ekonomiskt 
bistånd kan öka med en högre arbetslöshet. 
  
Nu gäller det för majoriteten att fortsätta anstränga sig ordentligt 
för att klara budgeten tillsammans med förvaltningen. Vi vet att det 
är fortsatt tuffa ekonomiska förutsättningar, men allt fler tecken 
visar att det går åt rätt håll med exempelvis lägre inflation och 
sjunkande räntor. Majoriteten har därmed de nödvändiga besluten i 
sin hand. 
  
  
 
Handlingar i ärendet 

 EÅV 2024/11-5 Tjänsteutlåtande: Månadsrapport maj 2024 
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§ 11 
Rapportering till IVO av ej verkställda beslut enligt SoL 
och LSS för kvartal 1 år 2024  
EÅV 2024/282 
 

Beslut  
Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd lägger förvaltningens 
redovisning av rapporteringen till IVO av ej verkställda beslut 
enligt SoL och LSS för kvartal 1 år 2024 till handlingarna. 
 

Sammanfattning av ärendet  
Stadsdelsnämnden fattar beslut om insatser till enskilda invånare 
enligt socialtjänstlagen (SoL) och lagen om stöd och service till 
vissa funktionshindrade (LSS). 
 
Enligt SoL och LSS ska kommuner redovisa de gynnande beslut om 
insatser enligt respektive lagstiftning som inte har kunnat 
verkställas inom tre månader från beslutsdatum till IVO. 
Rapporteringsskyldigheten gäller även tidigare rapporterade 
ärenden som ännu inte har verkställts under närmast föregående 
kvartal. 
 
Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsförvaltning redovisar kvartalsvis 
till stadsdelsnämnden de ej verkställda besluten som förvaltningen 
rapporterat till IVO. 
 
Rapporteringen för kvartal 1 2024 visar en minskning om åtta 
beslut. Inom Social omsorg vuxen – funktionsnedsättning och 
socialpsykiatri noteras en minskning om tio ej verkställda beslut 
och inom Social omsorg barn och unga noteras en ökning om två 
beslut jämfört med kvartal 4 2023. Social omsorg äldre har samma 
antal ej verkställda beslut som förra kvartalet. 
 
Vid rapporteringsperiodens slut fanns 26 beslut som var fortsatt ej 
verkställda, jämfört med 28 beslut för kvartal 4 2023, en minskning 
om två beslut. 
 
Förvaltningen föreslår att Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd 
lägger redovisningen av rapporteringen till IVO för kvartal 1 år 
2024 av ej verkställda beslut enligt SoL och LSS till handlingarna. 
 
Handlingar i ärendet 

 EÅV 2024/282-1 Tjänsteutlåtande: Rapportering till IVO av 
ej verkställda beslut enligt SoL och LSS för kvartal 1 år 2024 
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§ 12 
Strategi för Stockholms utomhusbelysning  
EÅV 2024/488 
 

Beslut  
1. Godkänna förvaltningarnas förslag till strategi för 

Stockholms utomhusbelysning. 
2. Hemställa om att kommunfullmäktige fastställer strategi för 

Stockholms utomhusbelysning. 
 

Sammanfattning av ärendet  
Kommunfullmäktige har i budget för 2023 gett miljö- och 
hälsoskyddsnämnden i uppdrag att i samarbete med 
kommunstyrelsen, trafiknämnden och stadsdelsnämnderna ta fram 
en strategi för stadens utomhusbelysning som ska innefatta 
energieffektivisering, smart belysning vid rätt platser, biologisk 
mångfald, ljusföroreningar och trygghetsaspekten. 
  
Strategin behandlar utomhusbelysning i förhållande till 
fokusområdena biologisk mångfald, energi- och 
resurseffektivisering, ljusföroreningar, gestaltning och upplevd 
stadsbild samt trygghet och säkerhet. 
  
Belysningsstrategin pekar på den hänsyn som bör tas till berörda 
fokusområden. Då det för olika platser och situationer kan vara 
olika behov som är prioriterade behöver avvägningar mellan olika 
intressen samt kostnader för investering och underhåll göras. Därför 
är de olika åtgärderna rekommendationer där den valda lösningen 
måste förankras i respektive projekt. 
  
Med ett gemensamt åtagande kan stadens förvaltningar och bolag 
tillsammans genomföra åtgärder så att stadens utomhusbelysning 
bidrar till energi- och resurseffektivisering, gestaltning och 
anpassning till stadsbild, trygghet och säkerhet, minskade 
ljusföroreningar samt minskad påverkan på biologisk mångfald. 
 
Handlingar i ärendet 

 EÅV 2024/488-1 Tjänsteutlåtande: Strategi för Stockholms 
utomhusbelysning 

 EÅV 2024/488-1.1 Strategi för Stockholms 
utomhusbelysning 
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§ 13 
Remiss av Miljöprogram 2030 för Stockholms stad  
Svar på remiss från kommunstyrelsen, dnr KS 2023/682 
EÅV 2024/302 
 

Beslut  
Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd godkänner förvaltningens 
tjänsteutlåtande som svar på remissen. 
 

Sammanfattning av ärendet  
Kommunstyrelsen har skickat ut Miljöprogram 2030 på remiss. 
Miljöprogrammet är ett stadsövergripande dokument som anger 
riktningen för stadens miljö- och klimatarbete. Programmet 
innehåller sju målområden: 

1. En rättvis och inkluderande omställning 
2. Ett Stockholm utan globalt klimatavtryck 
3. Ett Stockholm med livskraftiga ekosystem 
4. Ett klimatanpassat Stockholm 
5. Ett resurseffektivt och cirkulärt Stockholm 
6. Ett giftfritt Stockholm 
7. Ett Stockholm med frisk luft och god ljudmiljö 

 
Stadsdelsförvaltningen välkomnar att Miljöprogram 2030 har en 
hög ambitionsnivå och att justeringar har gjorts för att 
miljöprogrammet ska harmonisera med internationella 
överenskommelser. Generellt anser förvaltningen att de satsningar 
som tas upp inom Miljöprogram 2030 är positiva, med förbehållet 
att de nya arbetsuppgifter som följer av miljöprogrammet också 
åtföljs av tillräckliga medel. 
 
Förvaltningen lämnar synpunkter på bland annat ekologisk 
kompensation, ekologiska livsmedel och möjligheten att ta med ett 
genusperspektiv i arbetet med klimaträttvisa. 
 
Förvaltningen föreslår att Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd 
godkänner förvaltningens tjänsteutlåtande som svar på remissen. 
 

Yrkanden 
Peter Backlund (L) yrkar att nämnden beslutar enligt följande: 
  

1. Att delvis godkänna förvaltningens förslag till beslut 
2. Att utöver det anföra. 

  
Arbetet för klimatet och miljön är vår tids ödesfrågor. I grunden är 
det en frihetsfråga för kommande generationer. Stockholm ska 
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klara sina åtaganden inom Parisavtalet men vi ska också gå i täten 
så att detta sker. Målen ska nås genom en ekonomi i tillväxt och 
innovation genom grön teknik. Liberalernas klimatpolitik utgår från 
principen om att förorenaren betalar. Stadens klimatpolitik ska stå 
för långsiktighet och förutsägbarhet. Spelreglerna ska vara tydliga 
för samhällets aktörer. Liberal klimatpolitik är inte symbolpolitik 
  
Det är positivt att staden nu uppdaterar sitt miljöprogram och 
därigenom kan både höja ambitionerna och även inkludera nya 
metoder och tekniker för att bidra till den gröna omställningen. 
Mycket av det som tas upp är steg i rätt riktning, samtidigt ser vi att 
mer behöver göras.  
  
Genom koldioxidinfångning s.k. bio-CSS tar staden stora kliv mot 
att nå klimatpositivitet, där kraftvärmeverken i Värtan såväl som 
det i Lövsta avgörande. Lövstaverket behöver planeras för att göra 
det möjligt. Det kräver fortsatt teknikutveckling och långsiktigt 
samarbete mellan olika aktörer 
  
Att minska mängden koldioxid och skadliga partiklar i luften är en 
av de bästa och starkaste hälsofrämjande åtgärder vi kan göra för 
stadens alla invånare. Staden måste våga tänka nytt och bejaka 
teknikutvecklingen inom grön teknik. Här ser vi att smarta träd s.k. 
vertikala planteringar skulle bidra till att minska andelen skadliga 
partiklar i luften och därmed värna om människors och djurs hälsa. 
Genom att minska luftföroreningen på marknivå bidrar vi även till 
att sänka temperaturen under varmare väderförhållanden. 
  
I Stockholm finns drygt 100 000 laddbara personbilar och nästan 
var tredje bil som var registrerad i staden under 2023 är eldriven. 
Närmare hälften av alla nyregistrerade bilar i staden var 
helelektriska utöver det en fjärdedel laddhybrider. Utvecklingen 
mot en fossilfri fordonstrafik ökar alltså och detta ställer en stor 
efterfråga på en fungerande och tillgänglig laddinfrastruktur. Detta 
kräver alltså att utbyggnaden av laddplatser behöver öka i högre 
takt än nu. Vårt mål är att 50 procent laddplatser kan uppnås 2026 
och 100 procent laddplatser i innerstaden respektive 80 procent i 
ytterstaden 2030. Målen ska prövas i ljuset av teknikutvecklingen 
2026 och tillgängliga affärsmodeller 
  
Liberalerna vill att mer av den elförbrukning stadens bolag och 
förvaltningar står för ska vara från grön och lokalproducerade 
källor, här bör staden se över möjligheten med att installera 
solceller även på fasader utöver tak och främja samt underlätta för 
privata investeringar i solcellspaneler. 
  
Vi ser gärna även att staden frångår åtgärder som har låg eller 
ingen verkning samt evidens, såsom cykeljourer och centrum för 
cirkularitet och istället satsar på klimatåtgärder som har en bevisad 
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effekt. Vi ska fortsätta främja en cirkulär ekonomi och återbruk 
särskilt inom bygg och infrastruktur. Större delar av befintliga hus 
och material ska återanvändas och därigenom minska en onödig 
förbrukning av resurser. 
  
En av punkterna som programmet lyfter är att minska 
stockholmarnas flygresor, samtidigt noterar vi att programmet inte 
lyfter stadens anställda och de flygresor som görs av dem. Vi ser 
hellre att Stockholm går före som ett bra exempel och har skarpare 
mål om att minska andelen flygresor som görs av stadens personal, 
som man har direkt rådighet till skillnad från stadens invånare. 
  
När det kommer till flyg, så anser Liberalerna att det är 
problematiskt att staden väljer gå vidare med att avveckla Bromma 
flygplats samtidigt som vi ser hur utvecklingen inom el- och 
vätegasflyg kommer göra det möjligt att ställa om flygplatsen från 
en fossildriven flygplats till ett klimatsmart nav för resor till och 
från Stockholm. Konsekvensen av avvecklingen blir istället att vi 
kommer se ökade resor till och från Arlanda som kommer medföra 
högre utsläpp. 
  
Avslutningsvis, det ska vara lätt för stockholmarna att leva hållbart 
och invånarnas ekologiska fotavtryck ska minska genom incitament 
och goda exempel. Staden ska ge stockholmarna rätt 
förutsättningar och en reell chans att ställa om, där detta kräver en 
bättre kommunikation, lyhördhet och dialog. Ska Stockholm lyckas 
med den gröna omställningen är det viktigt att alla förstår varför 
åtgärder behövs och hur det kommer till gagn för alla involverade. 
Ingen ska behöva lämnas efter när vi ställer om och genom en 
liberal och grön miljöpolitik så värnar vi om både individen och 
klimatet. 
  
Henrik Virro m.fl. (M) yrkar att nämnden beslutar enligt följande: 
  

1. Att delvis godkänna förslag till remiss av Miljöprogram 
2030 för Stockholms stad 

2. Att därutöver godkänna 
  
Stockholm ska vara en av världens ledande städer vad gäller 
klimatomställning. Just därför menar Moderaterna att det är av 
största vikt att Stockholm bedriver ett miljö- och klimatarbete som 
både ger resultat och inspirerar andra städer till att ta efter. Då 
krävs långsiktiga och effektiva insatser för miljön och klimatet 
kombinerat med ökad tillväxt. 
  
Stockholms stads miljöprogram fastslår stadens strategiska 
inriktning inom miljö- och klimatområdet. Genom sju konkreta mål 
utgör programmet också basen för flera av stadens 
handlingsplaner. Flera av målen i förslaget till nytt miljöprogram 
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känns igen från det nuvarande miljöprogrammet som fastslogs av 
den förra grönblå majoriteten. Det visar på en tydlighet och 
långsiktighet inom stadens hållbarhetsarbete vilket i sin tur skapar 
legitimitet även utanför organisationer. 
  
Förslaget till miljöprogram understryker behovet av samverkan, 
delaktighet och engagemang. Några av målsättningarna inkluderar 
utöver staden även handling från exempelvis näringslivet, 
civilsamhället, akademin och stockholmarna. Det är en viktig poäng 
att fler utanför stadens organisation är med och de facto gör 
omställningen. Men det aktualiserar även frågan kring vilka 
områden staden har rådighet att bestämma över. 
  
Nytt för detta program är målet om en rättvis och inkluderande 
omställning. Utöver att staden ska fortsätta arbetet vad gäller 
klimatanpassning och att fler ska känna sig delaktiga i stadens 
miljö- och klimatarbete vill Moderaterna i detta även lyfta 
tryggheten. Inte minst vad gäller utformningen och skötseln av det 
offentliga rummet. Detta eftersom det största hotet mot en rättvis 
och inkluderande stad i dagsläget är den omfattande otryggheten 
inte minst i Stockholms utanförskapsområden. Det här är 
anledningen till att Moderaterna i vårt budgetförslag lagt särskilda 
medel för städning och skötsel av det offentliga rummet – något som 
också bidrar till mer välmående natur och mer cirkulär 
avfallshantering. 
  
Luftkvaliteten är en viktig miljöfråga – inte minst i närheten av 
Stockholms skolor och förskolor. Det är därför som biltrafiken 
behöver ställa om till att bli utsläppsfri. Vad gäller den rättvisa 
omställningen behöver vi dock erkänna att det finns stockholmare i 
behov av bil som inom de närmsta åren inte kommer ha ekonomiska 
möjligheter för att köpa en utsläppsfri bil. För dessa är det viktigt 
att inte minst stadens trafikpolitik utformas långsiktigt och att 
förutsättningar för omställning finns på plats innan förbud. Minst 
lika viktigt är det att stadens miljö- och klimatarbete i den här 
aspekten stämmer överens med arbetet i Region Stockholm – 
exempelvis vad gäller kollektivtrafiken. Att den rödgröna 
majoriteten i Region Stockholm fortsätter dra in både buss- och 
tunnelbanetrafiken från exempelvis Skärholmen är ett dåligt 
exempel på rättvis och inkluderande omställning. 
  
Moderaterna står fortsatt bakom målen som tidigare antagits av 
staden vad gäller ett fossilfritt och klimatpositivt Stockholm 2040 
samt en fossilfri organisation 2030. Det är av största vikt att 
Stockholms stads miljö- och klimatarbete går i linje med 
Parisavtalet och svensk lagstiftning. Moderaterna sätter även stor 
tillförsikt till EU:s Green Deal vilket är i linje med Parisavtalet och 
bland annat innebär att transportsektorn framgent kommer 
omfattas av ETS-systemet. 
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En allt högre andel elektrifierad vägtransport kombinerat med att 
Stockholm Exergis först storskaliga bio-CCS-anläggning snart är 
igång, innebär att stadens möjligheter att nå våra ambitiösa 
klimatmål aldrig tidigare varit såhär goda. Vi är övertygade om att 
Stockholms resa mot att bli fossilfritt handlar om att hjälpa 
stockholmare ställa om och göra mer hållbara val. Det är därför vi 
är så angelägna om att skynda på utbyggnaden av inte minst den 
offentliga laddinfrastrukturen och möjliggöra för fler privata 
aktörer att sätta upp laddpunkter där det behövs. Moderaterna vill 
vidare att stadens elproduktion från solceller ska femdubblas till 
2030 samt att handläggningstid för bygglov för solceller och 
bergvärme för privatpersoner halveras. 
  
Vi ställer oss dock frågande till hur staden faktiskt ska minska 
stockholmarnas konsumtionsbaserade utsläpp. De egna utsläppen 
hr staden på många sätt stor rådighet över – inte minst vad gäller 
upphandling för de egna verksamheterna. Men att på kommunal 
nivå ha rådighet över vilka/ hur mycket varor stockholmarna 
konsumerar och var de väljer att åka på semester är rent utsagt 
varken önskvärt eller möjligt i dagsläget. Stadens miljöprogram ska 
ta sikte på att genomföra mer hållbara upphandlingar och inköp i 
de egna verksamheterna. Att stockholmarnas konsumtionsbaserade 
utsläpp ska omfattas av liknande mål på kommunal nivå är dömt att 
misslyckas och heller inte önskvärt i en öppen och frihandelsvänlig 
ekonomi. 
  
Nya avfallsdirektiv och lagstiftningar har satt målet om ett 
resurseffektivt och cirkulärt Stockholm i nytt ljus – inte minst 
eftersom staden fått ett ännu större ansvar än tidigare för 
avfallshanteringen. Kombinerat med att möjliggöra för mer 
resurseffektiva och cirkulära kretslopp vill Moderaterna lyfta 
behovet av att staden uppfattas som framåtlutad och inlyssnande – 
inte minst gentemot stadens företagare vilka också ålagts ett större 
ansvar för avfallshanteringen. Vidare är avfallsbrottsligheten ett 
omfattande problem för både stadens miljöarbete och då det 
dessutom göder kriminella näringar. Det krokar också an i stadens 
mål om ett giftfritt Stockholm. Utöver flera viktiga insatser som 
presenterats både på nationell, regional och lokal nivå vill vi 
understryka behovet av fler stickprovskontroller i 
avfallshanteringen. 
  
Vad gäller ett giftfritt Stockholm vill Moderaterna understryka 
behovet av att arbetet – inte minst vad gäller förbud – är 
harmoniserat med gällande lagstiftning och inte minst övriga 
kommuner i regionen. Arbetet behöver löpande utvärderas för att 
dels bedöma kostnaderna, dels bedöma att stadens normer är 
verkningsfulla och faktiskt ger effekt. 
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Förslaget till Stockholms elfte miljöprogram lyfter flera gånger att 
Stockholm ska vara en internationell förebild. Moderaterna vill i de 
delarna understryka att Stockholm också bör vara ett 
föregångsexempel för andra städer – både i Sverige, Europa och 
resten av världen – vad gäller urbant miljö- och klimatarbete. Det 
kräver dock att vi lyckas bevisa att hållbarhet i alla tänkbara 
aspekter kan kombineras med tillväxt och välstånd. Just därför är 
det särskilt viktigt att hela Stockholm – inte bara staden som 
organisation – uppfattar stadens miljö- och klimatarbete som 
legitimt. Annars kommer stadens mål att misslyckas och Stockholm 
blir en sämre stad. 
  
Moderaterna har sedan tidigare uttryckt omfattande missnöje med 
hur den rödgröna majoriteten skyndat fram ett beslut för en 
miljözon klass 3 i centrala Stockholm. Vi oroar oss för att 
miljözonen snarare blir en symbolpolitisk handling snarare än ett 
föregångsexempel andra städer vill ta efter. Det är med andra ord 
ett exempel på vad som inte borde gå i linje med Stockholms miljö- 
och klimatarbete. 
  
Christina Peterson (C) yrkar att nämnden beslutar enligt följande: 
  

1. Att återremittera förvaltningens förslag till beslut och 
återkomma med reviderad version av Miljöprogram 2030 
för Stockholms stad enligt nedan 

2. Att därutöver anföra följande 
  
Miljön och klimatet är vår tids ödesfrågor. Miljöarbetet måste 
drivas både i EU och i Sverige, såväl som lokalt här i Stockholm. 
Stockholm ska vara en klimatpositiv stad senast 2030 och en 
fossilbränslefri stad senast 2035. Staden ska vara en fossilfri 
organisation senast 2030 och trafiken i Stockholms innerstad ska 
vara utsläppsfri senast år 2030. För att målen ska kunna nås 
behöver vi jobba på flera fronter samtidigt, dels med ny teknik 
genom bolaget Stockholm Exergi som kan fånga in och lagra 
koldioxid, dels fasa ut fossila bränslen genom kraftfulla incitament, 
beteendeförändringar och energieffektiviseringar. 
  
Det är bra att Stockholms stad uppdaterar Miljöprogrammet och 
det finns flera bra saker med förslaget på uppdaterat program. Men 
Centerpartiet anser att flera viktiga delar saknas och på flera 
områden så saknas verktyg för att lyckas med åtgärderna. Det 
riskerar att göra Miljöprogrammet till ett hårt slag hårt i luften på 
områden där Stockholms stad har begränsad rådighet. I andra fall 
väljer man att ha hårda krav på stockholmarna, men inte att sopa 
rent framför egen dörr i den egna organisationen. Till exempel kan 
nämnas att ett av de föreslagna målen är att minska flygresorna 
som stockholmarna gör, men inga mål om de resor som 
tjänstepersoner gör – ett område där man faktiskt har rådighet. Ett 
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annat exempel är förslaget att halvera utsläppen från konsumtion 
jämfört med 2019. Där har Stockholms stad relativt små 
möjligheter att ensamt göra så stor skillnad. Förslaget sätter 
alldeles för stor tilltro att genom ”samverkan” med andra 
myndigheter och genom ”kommunikation” lyckas ändra 
stockholmarnas beteenden att halvera sina utsläpp från konsumtion. 
  
Centerpartiet vill se en folkrörelse för klimatet. En långsiktigt 
hållbar klimatpolitik förutsätter både delaktighet och ett brett 
folkligt stöd. Ska vi klara omställningen i Stockholm, måste vi 
genomföra den på ett sätt som gör att olika människor och 
branscher kan känna sig involverade; att alla känner att de blir 
vinnare om de deltar i klimatomställningen. Delaktigheten skapar 
grunden till samhällsförändringarna. Alternativet – en omställning 
som bara omfattar vissa, men där andra grupper ställs utanför 
eftersom de inte har råd eller möjlighet att ställa om – riskerar att 
leda till motreaktioner, kortsiktiga svängningar i politiken och 
bristande långsiktighet. I stället för klimatomställning får vi 
politikomsvängning. 
  
Med det liggande förslaget riskerar Stockholm att få en ineffektiv 
miljö- och klimatpolitik. I stället för att, som majoriteten gör, med 
breda penseldrag basunera ut vad menas med klimaträttvisa borde 
mer fokus läggas på att ta fram siffersatta mål och indikatorer som 
kan minska Stockholms utsläpp. Många viktiga punkter saknar helt 
siffersatta mål. 
  
Centerpartiet tycker också att programmet saknar konkreta mål om 
hur mycket koldioxid som ska fångas in genom bio CCS för att 
minska utsläppen. Det kommer inte att räcka att förlita sig på att 
enbart teknikutveckling, men för att få ner Stockholms samlade 
utsläpp är Bio-CCS ett jätteviktigt verktyg som borde ges mer 
utrymme i miljöprogrammet. 
  
Inom miljöpolitiken delar Centerpartiet flera av delarna som ingår i 
miljöprogrammet, att förbättra den biologiska mångfalden, kraftigt 
minska luftföroreningarna, fasa ut den onödiga plasten och skapa 
en giftfri vardag i Stockholm. Däremot saknar miljöprogrammet 
hantering av ett av stadens stora miljöproblem: hantering av 
snödumpning. Redan 1999 förbjöds snötippning i vatten i 
Miljöbalken. Eftersom snö innehåller föroreningar i huvudsak från 
trafik och eftersom syftet med snöröjning är att göra sig av med 
snön klassas snö som avfall. Bara vid Norr Mälarstrand beräknas 
att snöavfallet under en genomsnittlig vinter bidrar till 2.4 – 8 kg 
koppar och 0.8 – 2.6 kg bly. Många storstäder i världen har slutat 
dumpa snö i sina vatten och i stället hittat långsiktiga kontrollerade 
lösningar på land, som visserligen inte är oproblematiskt. Det finns 
även alternativ till landdepåer. 
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Ett ytterligare område som förslaget om Miljöprogrammet vittnar 
om är en oförståelse bland de styrande kring matens roll i den 
hållbara omställningen. I fina ord skriver man om att mer närodlat 
är bra för både klimatet och livsmedelssäkerheten. Men när det 
kommer till kritan så struntar man i den konkret och lägger inte 
fram några mätbara mål. Jämför man med ekologiska 
livsmedelsprodukter har målet satts till 70 procent. Centerpartiet 
tycker att ett stadsövergripande mål om hundra procent svenskt vid 
matupphandling, där så är möjligt, behövs. För de produkter där 
det inte är möjligt med svenskt borde 100 procent ekologiskt vara 
målet. Dessutom tycker vi att Miljöprogrammet borde ta fram 
initiativ för att öka andelen viltkött. Ur ett klimat- och 
hälsoperspektiv innebär köttet kortare transporter samt att köttet är 
fritt från antibiotika, färgämnen, nitrit och andra tillsatser. 
Centerpartiet måste även beklaga att bland de 132 remissinstanser 
som styret har valt att skicka miljöprogrammet till så finns inte 
några av de viktigaste samhällsaktörerna inom livsmedel och 
matproduktion såsom LRF, Lantmännen och Livsmedelsföretagen 
med. 
  
Att ha med offensiva klimat- och miljökrav från början vid 
upphandling ska röra alla de områden där det är relevant. Staden 
bör utveckla kravställande för klimatneutral byggnation vid 
upphandling av både om- och nybyggnation 
  
Centerpartiet vill att Stockholm ska vara världsledande i det 
globala arbetet med att förverkliga Parisavtalet. Miljöprogrammet 
spelar en avgörande roll för att nå detta. Därför tycker vi att den 
bör skickas tillbaka till ritbordet. 
  
Emelie Wassermann (SD) yrkar att nämnden beslutar enligt 
följande: 
  

1. Att nämnden godkänner Sverigedemokraternas yttrande som 
svar på remissen. 

2. Därutöver anföra följande: 
  
Stockholm stad ska vara en ansvarstagande kommun som främjar 
social, ekologisk och ekonomisk hållbarhet. Alla åtgärder ska vara 
förankrade i beprövade best-practice metoder med syftet att 
maximera miljövinsten/utsläppsminskningen per investerad krona. 
  
Stockholm stad bör särskilt fokusera på att bevara grönområdena 
och stärka den biologiska mångfalden, samt rena våra vattendrag. 
Den kraftiga byggtakten och förtätningen innebär att viktiga 
grönområden försvinner. En grönskande stad är viktig för 
människors och djurs välbefinnande och skapar höga 
levnadskvalitéer. I detta ingår att nyplantera träd i samband med 
att avverkning sker på grund av almsjukdom. Grönytor bidrar även 

Sida 29 (62)



 
 

Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd 

 
 

Protokoll nr 7/2024 
 

2024-06-13 

till klimatanpassningsprocessen, motverkar översvämningar genom 
att ta upp dagvatten. 
  
Cirkularitet och återbruk kan vara befogat för vissa produkter, men 
för andra är kostnaden för hög till den potentiella nyttan. Åtgärder 
med varierande effektivitet måste ställas mot varandra i det lokala, 
nationella och internationella klimat-och miljöarbetet. 
  
Frisk luft ska vara en självklarhet i Stockholm. För att nå detta 
krävs grönska, samt internationella arbete för att minska 
partikelutsläppen i Baltikum där de är som värst. Det krävs även en 
skärpt regelefterlevnad av miljözon klass 1. Däremot bör nya 
miljözoner som inkluderar andra fordon än tunga lastbilar ej 
införas på grund av den oskäligt höga samhällskostnaden mätt i 
kvalitetsjusterade levnadsår. 
  

Beslutsgång 
Ordförande Hassan Jama (V) ställer proposition på om ärendet ska 
avgöras idag eller återremitteras enligt Christina Petersons (C) 
förslag till beslut och finner att nämnden beslutar att ärendet ska 
avgöras idag.  
  
Ordförande Hassan Jama (V) ställer Peter Backlunds (L) 
förslag, Henrik Virros m.fl. (M) förslag, Emelie Wassermanns (SD) 
förslag och förvaltningens förslag till beslut mot varandra och 
finner att nämnden beslutar i enlighet med förvaltningens förslag till 
beslut. 
  

Reservationer 
Peter Backlund (L) reserverar sig mot beslutet till förmån för sitt 
eget yrkande. 
  
Henrik Virro m.fl. (M) reserverar sig mot beslutet till förmån för sitt 
eget yrkande. 
  
Christina Peterson (C) reserverar sig mot beslutet till förmån för sitt 
eget yrkande. 
  
Emelie Wassermann (SD) reserverar sig mot beslutet till förmån för 
sitt eget yrkande. 
 
Handlingar i ärendet 

 EÅV 2024/302-2 Tjänsteutlåtande: Remiss av miljöprogram 
2030 för Stockholms stad 

 EÅV 2024/302-1.2 Miljöprogram 2030 remissversion  
 EÅV 2024/302-1.1 Förslag på indikatorer 
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 EÅV 2024/302-1.3 Kopia av godkänt tjänsteutlåtande: KS 
2023/682 Tjänsteutlåtande  
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§ 14 
Remiss av motion om att utreda och att tillskapa sociala 
bostäder i Stockholm  
Svar på remiss från kommunstyrelsen, dnr KS 2024/404 
EÅV 2024/329 
 

Beslut  
Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd godkänner förvaltningens 
tjänsteutlåtande som svar på remissen. 
 

Sammanfattning av ärendet  
Jan Jönsson m.fl. (L) har skrivit en motion där de föreslår att staden 
utreder och reviderar markanvisningspolicyn för att inkludera krav 
på sociala bostäder vid markupplåtelse, samt att staden arbetar för 
att tillskapa flera sociala bostäder i områden med låg andel 
hyresrätter. 
 
Förvaltningen anser att begreppet sociala bostäder behöver 
förtydligas innan staden ska kunna ställa krav om detta vid 
markupplåtelser. För att motverka trångboddhet anser förvaltningen 
att det är viktigt med ett stort utbud av hyreslägenheter med rimliga 
hyresnivåer i Stockholm. 
 
Förvaltningen föreslår att Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd 
godkänner förvaltningens tjänsteutlåtande som svar på remissen. 
 

Yrkande 
Peter Backlund (L) yrkar att nämnden beslutar enligt följande: 
  

1. Att bifalla motionen 
2. Att utöver det anföra. 

  
Vi är alla medvetna om att Stockholm har mycket svårt att 
säkerställa att socioekonomiskt svaga hushåll har god tillgång till 
bostäder. Vår grunduppfattning är att nya och andra möjligheter 
måste prövas. Att redan ställa krav i markanvisningspolicyn på 
sociala bostäder, även om begreppet måste förtydligas, är en 
möjlighet som därmed borde tillämpas. Därför yrkar vi bifall på 
motionen. 
  

Beslutsgång 
Ordförande Hassan Jama (V) ställer Peter Backlunds (L) förslag 
mot förvaltningens förslag till beslut och finner att nämnden 
beslutar i enlighet med förvaltningens förslag till beslut. 
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Reservation 
Peter Backlund (L) reserverar sig mot beslutet till förmån för sitt 
eget yrkande. 
  
 
Handlingar i ärendet 

 1581682 Tjänsteutlåtande: Remiss av motion om att utreda 
och tillskapa sociala bostäder i Stockholm 

 EÅV 2024/329-1.1 Remiss av motion om att utreda och att 
tillskapa sociala bostäder i Stockholm 

 1611418 Bilaga 2, Begreppet social housing Boverket 
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§ 15 
Remiss av motion om judiskt liv i Stockholm  
Svar på remiss från kommunstyrelsen, dnr KS 2024/150 
EÅV 2024/131 
 

Beslut  
Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd godkänner förvaltningens 
tjänsteutlåtande som svar på remissen. 
 

Sammanfattning av ärendet  
Kommunstyrelsen har sänt Motion angående judiskt liv i Stockholm 
på remiss till bland annat Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd. 
Utifrån samhällsutvecklingen och omvärldsläget anser motionären 
att det är viktigt att uppmärksamma judiskt liv i Stockholm. 
 
Motionären föreslår att medel tilldelas berörda nämnder i syfte att 
stärka tryggheten på platser som är av särskild vikt för judar i 
Stockholm, att ett verksamhetsbidrag införs för judiska 
församlingen i Stockholm, att staden ska vara en aktiv part i firandet 
av 250 år av judiskt liv i Sverige, att staden utformar ett stöd till 
pedagogisk verksamhet att uppmärksamma 250 år av judiskt liv i 
Stockholm och att firandet sker på flera geografiska platser i staden. 
 
Förvaltningen delar motionärens synpunkter om att Stockholm ska 
vara en öppen, tolerant och inkluderande stad. Enligt förvaltningens 
bedömning vore det bra om staden deltar och uppmärksammar 
firandet av 250 år av judiskt liv i Stockholm, då det skulle uppfattas 
som en markering om att staden står upp för mänskliga rättigheter 
och de nationella minoriteterna, däribland judar. 
 
Förvaltningen föreslår att Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd 
godkänner tjänsteutlåtandet som svar på remissen. 
 

Yrkande 
Henrik Virro m.fl. (M) yrkar att nämnden beslutar enligt följande: 
  

1. Att tillstyrka motionen 
2. Att därutöver anföra 

  
Under 2024 förbereds firandet av 250 år judiskt liv i Sverige, ett 
firande som kommer att ske under 2025. Tyvärr sker detta samtidigt 
som antisemitismen växer i samhället. Stockholm ska vara en 
öppen, tolerant och medmänsklig stad där judiskt liv ska kunna 
utvecklas i takt med att Stockholm utvecklas. Öppenheten i 
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samhället får aldrig tas för givet vilket är tydligt när 
anmälningarna om händelser med antisemitistiska motiv ökar. 
  
Förslaget till en nationell strategi för att stärka judiskt liv i Sverige 
konstaterar att kommunerna har en central roll i arbetet med den 
judiska minoriteten eftersom de ansvarar för verksamheter som är 
avgörande för ett stärkt judiskt liv, till exempel kultur, skola, 
modersmålsundervisning, äldreomsorg och trygghet. I dag arbetar 
kommunerna i lägre utsträckning med minoritetspolitik riktad mot 
den nationella minoriteten judar jämfört med de andra 
minoriteterna. Uppföljningsmyndigheterna har påtalat att judar får 
minst tillgång till sina minoritetsrättigheter på kommunal och 
regional nivå jämfört med andra nationella minoriteter och att den 
judiska minoriteten har sämre möjligheter till inflytande i frågor 
som är av betydelse i kommuner och regioner. 
  
Judiskt liv i Stockholm har starkt bidragit till den stad vi har idag 
och det är angeläget att vi bidrar till att bygga en grund för 
ytterligare 250 år av judiskt liv i Stockholm. Det försämrade 
omvärldsläget och den växande antisemitismen i samhället kräver 
att Stockholms stad höjer sina ambitioner kring 
uppmärksammandet av judiskt liv och därför bör motionen 
tillstyrkas.  
  

Beslutsgång 
Ordförande Hassan Jama (V) ställer Henrik Virros m.fl. (M) förslag 
mot förvaltningens förslag till beslut och finner att nämnden 
beslutar i enlighet med förvaltningens förslag till beslut. 
  

Reservation 
Henrik Virro m.fl. (M) reserverar sig mot beslutet till förmån för sitt 
eget yrkande. 
 
Handlingar i ärendet 

 EÅV 2024/131-2 Tjänsteutlåtande: Remiss av motion om 
judiskt liv i Stockholm 

 EÅV 2024/131-1.1 Motion angående judiskt liv i Stockholm 
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§ 16 
Remiss av motion om att se över och omprioritera 
stadens kostnader avseende medieköp och 
kommunikation  
Svar på remiss från kommunstyrelsen, dnr KS 2024/258 
EÅV 2024/231 
 

Beslut  
Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd godkänner förvaltningens 
tjänsteutlåtande som svar på remissen. 
 

Sammanfattning av ärendet  
Den 3 mars 2024 tog nämnden emot en remiss om att se över och 
omprioritera stadens kostnader för medieköp och 
kommunikationskonsulter. Yttrandet ska ha inkommit till 
kommunstyrelsen senast den 6 augusti 2024. 
 
Motionärerna konstaterar att det råder en pressad ekonomi i 
Stockholm där flertalet kärnverksamheter står inför en utmanande 
ekonomisk framtid. De anser att det är avgörande att staden fördelar 
resurser efter behov och framför en önskan om att kartlägga och 
prioritera användningen av kommunens skattemedel och fokusera 
på kärnverksamhet såsom elevhälsa. I motionen ställs tre förslag till 
beslut till kommunfullmäktige om: 

 En fördjupad kartläggning av kommunikationskonsulter och 
mediekostnader 

 En översyn om hur stadens riktlinjer för mutor och 
representation efterlevs samt en uppdatering av nuvarande 
policy 

 En halvering av kostnader för kommunikationskonsulter och 
omfördelning av ekonomiska resurser till 
utbildningsnämnden 

 
Utifrån gällande regler och ansvarsfördelning inom staden bedömer 
förvaltningen inte att förslagen är aktuella, men ställer sig positiv 
till en uppdatering av riktlinjer om mutor och representation. 
 

Yrkande 
Peter Backlund (L) yrkar att nämnden beslutar enligt följande: 
  

1. Att bifalla motionen 
2. Att utöver det anföra. 

  
I tider där det råder en starkt pressad ekonomi i staden måste varje 
skattekrona användas på ett förnuftigt och ansvarsfullt sätt. 
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Kärnverksamheterna måste prioriteras framför annat. Majoritetens 
skattehöjningar är inte svaret på detta, då vi vet att det i första hand 
påverkar de som redan har en svag ekonomi. En fördjupad 
kartläggning över stadens kostnader avseende 
kommunikationskonsulenter och medieinköp samt en översyn av 
stadens riktlinjer för mutor och representation kan bidra till att 
skattekronorna bättre kan användas där de bäst behövs. Därför 
yrkar vi bifall på motionen. 
  

Beslutsgång 
Ordförande Hassan Jama (V) ställer Peter Backlunds (L) förslag 
mot förvaltningens förslag till beslut och finner att nämnden 
beslutar i enlighet med förvaltningens förslag till beslut. 
  

Reservation 
Peter Backlund (L) reserverar sig mot beslutet till förmån för sitt 
eget yrkande. 
  
 
Handlingar i ärendet 

 EÅV 2024/231-2 Tjänsteutlåtande: Remiss av motion om att 
se över och omprioritera stadens kostnader avseende 
medieköp och kommunikation 

 EÅV 2024/231-1.1 Motion om att se över och omprioritera 
stadens kostnader avseende medieköp och 
kommunikationskonsulter. 

 

Sida 37 (62)



 
 

Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd 

 
 

Protokoll nr 7/2024 
 

2024-06-13 

§ 17 
Remiss av motion om att staden skall ta fram ett 
eftervårdsprogram för omhändertagna och placerade 
barn  
Svar på remiss från kommunstyrelsen, dnr KS 2024/278 
EÅV 2024/250 
 

Beslut  
Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd godkänner förvaltningens 
tjänsteutlåtande som svar på remissen. 
 

Sammanfattning av ärendet  
En remiss om en motion från Liberalerna om eftervård av placerade 
och omhändertagna barn och ungdomar har inkommit från 
kommunstyrelsen. I motionen framhålls att placerade barn och unga 
måste vara i bättre skick när de skrivs ut från samhällsvård än när 
de placerades. Motionären föreslår att staden ska ta fram ett 
eftervårdsprogram för omhändertagna och placerade barn. 
 
Förvaltningen instämmer i att placerade barn ska vara i ett bra 
tillstånd när de skrivs ut från samhällsvård än de var vid 
placeringstillfället och är positiv till ett eftervårdsprogram för 
samtliga stadsdelsnämnder. Förvaltningen redogör för ett 
kommande projekt mellan fyra stadsdelsförvaltningar som är ett 
steg i den riktningen. 
 
Förvaltningen föreslår att Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd 
godkänner förvaltningens tjänsteutlåtande som svar på remissen. 
 

Yrkande 
Peter Backlund (L) yrkar att nämnden beslutar enligt följande: 
  

1. Att bifalla motionen 
2. Att utöver det anföra. 

  
Flera statliga utredningar liksom civilsamhällesorganisationer med 
mångårig kompetens inom samhällsvård för barn har påtalat 
behovet av ett förstärkt eftervårdsprogram för omhändertagna och 
placerade barn. Givetvis bör individuella prövningar göras för att 
bedöma eftervårdsbehovet men utgångspunkten ska vara att staden 
alltid erbjuder ett kvalificerat eftervårdsprogram i samband med 
utslussning. 
  
Som landets största kommun borde Stockholms stad visa vägen och 
redan nu införa det eftervårdsprogram som uttryckligen 
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rekommenderas av de redan genomförda statliga utredningarna. 
Särskilt fokus i programmet bör ligga på fungerande skolgång och 
bostadssituation. Vid ett omhändertagande övertar samhället 
vårdnaden för ett barn och ansvaret för barnets väl slutar inte så 
fort en placering avslutas. Vi förväntar oss att en vårdnadshavare 
hjälper sitt barn att bli självständigt och ges möjlighet att stå på 
egna ben. Samma förväntningar och ansvar åligger samhället efter 
ett barn omhändertagits. Samhället måste alltid sträva efter att vara 
den bästa föräldern, inte en rentav dålig förälder som bryter all 
kontakt efter det akuta vårdbehovet tillgodosetts. 
  

Beslutsgång 
Ordförande Hassan Jama (V) ställer Peter Backlunds (L) förslag 
mot förvaltningens förslag till beslut och finner att nämnden 
beslutar i enlighet med förvaltningens förslag till beslut. 
  

Reservation 
Peter Backlund (L) reserverar sig mot beslutet till förmån för sitt 
eget yrkande. 
 
Handlingar i ärendet 

 EÅV 2024/250-2 Tjänsteutlåtande: Remiss av motion om att 
staden skall ta fram ett eftervårdsprogram för omhändertagna 
barn och unga 

 EÅV 2024/250-1.1 Motion om att staden skall ta fram ett 
eftervårdsprogram för omhändertagna och placerade barn 
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§ 18 
Remiss av motion om att råda bot på Stockholms stads 
strukturella hemlöshet  
EÅV 2024/376 
 

Beslut  
1. Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd godkänner 

förvaltningens tjänsteutlåtande som svar på remissen. 
2. Ärendet justeras omedelbart. 

 

Sammanfattning av ärendet  
Kommunstyrelsen har skickat en remiss av en motion från Jan 
Jönsson (L), Björn Ljung (L) och André Nilsson (L) om att staden 
ska råda bot på strukturell hemlöshet till bland annat Enskede-
Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd. I motionen föreslås att staden ska 
utreda och kartlägga den samhällsekonomiska kostnaden för 
kommunen som beror på att människor befinner sig i strukturell 
hemlöshet samt ta fram en plan för hur man kan motverka och 
hjälpa människor ur den strukturella hemlöshet, som inkluderar 
exploaterings-, stadsbyggnads- och socialnämnden samt Bostad 
Stockholm. 
  
Förvaltningen är positiv till motionärernas förslag om en plan för 
hur man kan motverka och hjälpa människor som drabbas av 
strukturell hemlöshet. Eftersom det i nuläget saknas kommunal, 
regional och nationell statistik över antalet människor som lever i 
strukturell hemlöshet menar förvaltningen att det kan komma att bli 
svårt att utreda och kartlägga den samhällsekonomiska kostnaden 
för kommunen som beror på strukturell hemlöshet. 
  
Förvaltningen föreslår att Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd 
godkänner förvaltningens tjänsteutlåtande som svar på remissen. 
  
 

Yrkande 
Peter Backlund (L) yrkar att nämnden beslutar enligt följande: 
  

1. Att bifalla motionen 
2. Att utöver det anföra. 

  
Förvaltningen svarar positivt på liberalernas motion om strukturell 
hemlöshet, och det är vi liberaler i stadsdelsnämnden tacksamma 
för. Strukturell hemlöshet har alltmer blivit ett större problem i 
Stockholm där bostadsbristen är mycket hög. I en tid där ekonomin 
försvagats och där bostadsbyggandet bromsat in ordentligt, 
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tenderar den strukturella hemlösheten sannolikt öka än mer. 
Strukturell hemlöshet leder till ökade samhällskostnader i form av 
exempelvis psykiskt mående och ökade sjukskrivningar, men är 
svårt att mäta. Vi anser att arbetet med att på alla sätt försöka 
hjälpa gruppen som berörs är viktigt och yrkar därför att motionen 
ska bifallas. 
  
  

Beslutsgång 
Ordförande Hassan Jama (V) ställer Peter Backlunds (L) förslag 
mot förvaltningens förslag till beslut och finner att nämnden 
beslutar i enlighet med förvaltningens förslag till beslut. 
  

Reservation 
Peter Backlund (L) reserverar sig mot beslutet till förmån för sitt 
eget yrkande. 
 
Handlingar i ärendet 

 EÅV 2024/376-3 Tjänsteutlåtande: Remiss av motion om att 
råda bot på Stockholms stads strukturella hemlöshet 

 EÅV 2024/376-2.1 Motion om att råda bot på Stockholm 
stads strukturella hemlöshet 
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§ 19 
Remiss av revidering av riktlinjer för ärendeansvar 
mellan stadsdelsnämnderna inom individ- och 
familjeomsorgen, äldreomsorgen och omsorgen om 
personer med funktionsnedsättning  
Svar på remiss från kommunstyrelsen, dnr 
EÅV 2024/301 
 

Beslut  
Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd godkänner förvaltningens 
tjänsteutlåtande som svar på remissen. 
 

Sammanfattning av ärendet  
Kommunstyrelsen har skickat en remiss av riktlinjer för 
ärendeansvar mellan stadsdelsnämnderna inom individ- och 
familjeomsorgen, äldreomsorgen och omsorgen om personer med 
funktionsnedsättning till bland annat Enskede-Årsta-Vantörs 
stadsdelsnämnd för yttrande. Syftet är att underlätta 
ansvarsfördelningen mellan stadsdelsnämnderna. I de reviderade 
riktlinjerna har innehållet kompletterats med skrivningar som har 
saknats eller behövt förtydligas. Dispositionen har ändrats och nya 
stycken har lagts till för att göra dokumentet mer användarvänligt. 
En del stycken har flyttats till andra kapitel. 
 
Förvaltningen ställer sig positiv till revideringen av riktlinjerna. Det 
är viktigt att riktlinjerna följer aktuell lagstiftning. Riktlinjerna 
utgör ett tydligt stöd i ansvarsfördelningen mellan 
stadsdelsnämnderna för att minimera risken att stadens invånare blir 
utan stöd och hjälp från socialtjänsten. Förvaltningen ser även med 
fördel att några kapitel i riktlinjerna förtydligas för att underlätta 
ansvarsfördelningen inom staden. Förvaltningen föreslår att 
Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd godkänner tjänsteutlåtandet 
som svar på remissen. 
 

Yrkande 
Emelie Wassermann (SD) yrkar att nämnden beslutar enligt 
följande: 
  

1. Att delvis bifalla förvaltningens förslag till beslut 
2. Att texten i punkt 3.2.3 förtydligas. 
3. Att föreslagen revidering i punkt 3.2.4 utgår och texten 

behålls i den ursprungliga formuleringen - 
kvinna/kvinnor/hon. 

4. Därutöver anföra följande: 
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Endast personer med kvinna som biologiskt kön kan genomgå 
kroppslig graviditet och därigenom föda barn. Personer med 
biologiskt manligt kön saknar kroppsliga förutsättningar för 
graviditet och kan därför inte föda barn. Begreppet person kan 
därför inte användas som könsmässig identitetsmarkör i samband 
graviditet, då graviditet är en förutsättning för att barn ska kunna 
komma till världen. Viljan om ett inkluderande ord kommer att 
skapa förvirring och harmoniserar inte med begreppspraxis hos 
övriga myndigheter. 
  

Beslutsgång 
Ordförande Hassan Jama (V) ställer Emelie Wassermanns (SD) 
förslag mot förvaltningens förslag till beslut och finner att nämnden 
beslutar i enlighet med förvaltningens förslag till beslut. 
  

Reservation 
Emelie Wassermann (SD) reserverar sig mot beslutet till förmån för 
sitt eget yrkande. 
 
Handlingar i ärendet 

 EÅV 2024/301-4 Tjänsteutlåtande: Remiss av revidering av 
riktlinjer för ärendeansvar mellan stadsdelsnämnderna 

 EÅV 2024/301-1.2 Bilaga - Förslag Riktlinjer Ärendeansvar 
mellan stadsdelsnämnderna inom individ- och 
familjeomsorgen, äldreomsorgen och omsorgen om personer 
med funktionsnedsättning 

 EÅV 2024/301-1.1 Tjänsteutlåtande - Revidering av 
riktlinjer för ärendeansvar mellan stadsdelsnämnderna inom 
individ- och familjeomsorgen, äldreomsorgen och omsorgen 
om personer med funktionsnedsättning 
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§ 20 
Remiss av motion om inför boendeval för äldre - med 
LOV som regel för vård- och omsorgsboenden  
Svar på remiss från kommunstyrelsen, dnr KS 2023/1115 
EÅV 2024/229 
 

Beslut  
Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd godkänner förvaltningens 
tjänsteutlåtande som svar på remissen. 
 

Sammanfattning av ärendet  
Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd har fått motionen Inför 
Boendeval för äldre - med LOV som regel för vård- och 
omsorgsboenden av Jan Jönsson (L) på remiss. Inom särskilt 
boende finns i dag tre driftsformer: kommunala 
egenregiverksamheter, boenden som drivs på entreprenad enligt 
agen om offentlig upphandling (LOU) och fristående boenden som 
drivs enligt lagen om valfrihetssystem (LOV). Motionären skriver 
att Liberalernas mening är att dessa tre former som regel bör 
ersättas med en enda, LOV. 
 
Inom Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsområde finns tre vård- och 
omsorgsboenden i egen regi och tre boenden som drivs i privat regi 
enligt LOV. 
 
Förvaltningen anser att äldre ska få en omsorg efter sina behov av 
god kvalitet. Äldreomsorgen i Stockholms stad ska präglas av 
självbestämmande, individualisering och valfrihet. Det finns för- 
och nackdelar med LOV. Fördelen är att invånare har större makt 
att själva välja utförare. Nackdelen är att kommunen får sämre 
kontroll över verksamheten och har svårare att säkra kvaliteten. 
 
Förvaltningen föreslår att Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd 
godkänner förvaltningens tjänsteutlåtande som svar på remissen. 
 

Yrkande 
Peter Backlund (L) yrkar bifall till motionen. 
  

Beslutsgång 
Ordförande Hassan Jama (V) ställer Peter Backlunds (L) förslag 
mot förvaltningens förslag till beslut och finner att nämnden 
beslutar i enlighet med förvaltningens förslag till beslut. 
  

Sida 44 (62)



 
 

Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd 

 
 

Protokoll nr 7/2024 
 

2024-06-13 

Reservation 
Peter Backlund (L) reserverar sig mot beslutet till förmån för sitt 
eget yrkande. 
 
Handlingar i ärendet 

 EÅV 2024/229-3 Tjänsteutlåtande: Remiss av motion om 
inför boendeval för äldre - med LOV som regel för vård- och 
omsorgsboenden 

 EÅV 2024/229-2 Remiss av motion om inför boendeval för 
äldre - med LOV som regel för vård- och omsorgsboenden 

 EÅV 2024/229-1 Motion om inför boendeval för äldre - med 
LOV som regel för vård- och omsorgsboenden 
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§ 21 
Remiss av ansökan om serveringstillstånd  –  Matvrak AB  
EÅV 2024/373 
 

Beslut  
1. Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd tillstyrker ansökan 

om serveringstillstånd för Matvrak AB, Hallvägen 1, 121 62 
Johanneshov, tisdag till söndag klockan 11:00 – 23:00 till 
allmänheten i restaurang samt klockan 11:00 – 23:00 till 
allmänheten på uteservering. 

2. Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd överlämnar 
förvaltningens yttrande till socialförvaltningens 
tillståndsenhet. 

3. Ärendet justeras omedelbart. 
 

Sammanfattning av ärendet  
Socialförvaltningens tillståndsenhet bereder ansökningar från 
Stockholms stads restauranger om serveringstillstånd för 
spritdrycker, vin, öl och andra jästa alkoholhaltiga drycker. De 
svarar även för tillsyn av restauranger som beviljats 
serveringstillstånd. 
  
Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd har fått ansökan om 
serveringstillstånd på remiss. 
  
Förvaltningen föreslår att nämnden tillstyrker ansökan om 
serveringstillstånd för Matvrak AB, Hallvägen 1, 121 62 
Johanneshov, tisdag till söndag klockan 11:00 – 23:00 till 
allmänheten i restaurang samt klockan 11:00 – 23:00 till 
allmänheten på uteservering till och med den 30 september 2024. 
Vidare föreslår förvaltningen att stadsdelsnämnden överlämnar 
förvaltningens yttrande till socialförvaltningens tillståndsenhet. 
 
Handlingar i ärendet 

 EÅV 2024/373-2 Tjänsteutlåtande: Remiss av ansökan 
serveringstillstånd - Matvrak AB 

 EÅV 2024/373-1.1 Remiss av ansökan om 
serveringstillstånd - Matvrak AB 
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§ 22 
Remiss av ansökan om serveringstillstånd – Ölstugan  
Svar på remiss från socialförvaltningen, dnr SoN 9.3.2–
6079/2024 
EÅV 2024/431 
 

Beslut  
1. Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd tillstyrker ansökan 

om utökad serveringstid för 08 Stockholm Ölstuga AB, 
Gullmarsplan 8, 121 40 Johanneshov, söndag till torsdag 
klockan 11.00 till 02.00 till allmänheten. 

2. Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd överlämnar 
förvaltningens yttrande till socialförvaltningens 
tillståndsenhet. 

3. Ärendet justeras omedelbart. 
 

Sammanfattning av ärendet  
Socialförvaltningens tillståndsenhet bereder ansökningar från 
Stockholms stads restauranger om serveringstillstånd för 
spritdrycker, vin, öl och andra jästa alkoholhaltiga drycker. De 
svarar även för tillsyn av restauranger som beviljats 
serveringstillstånd. 
 
Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd har fått ansökan om 
serveringstillstånd på remiss. 
 
Förvaltningen föreslår att Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd 
tillstyrker ansökan om utökat serveringstillstånd för 08 Stockholms 
Ölstuga AB, Gullmarsplan 8, 121 40 Johanneshov, söndag till 
torsdag klockan 11.00 till 02.00 till allmänheten i restaurang. 
 
Vidare föreslår förvaltningen att stadsdelsnämnden överlämnar 
förvaltningens yttrande till socialförvaltningens tillståndsenhet. 
 
Handlingar i ärendet 

 EÅV 2024/431-2 Tjänsteutlåtande: Remiss av ansökan om 
serveringstillstånd - Ölstugan 

 EÅV 2024/431-1.1 Remiss av ansökan om 
serveringstillstånd - Ölstugan 
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§ 23 
Stadsdelsdirektörens information  
Stadsdelsdirektör Anders Carstorp informerar om kommande 
chefsforum, stadsdelskampen, invigning av sommartorg och ger 
återkoppling kring skolavslutningsveckan. 
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§ 24 
Anmälningar för kännedom 
Beslut  
Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd lägger anmälningsärendena 
till handlingarna. 
 
Anmälda handlingar  

 Protokollsudrag från socialnämnden 2024-05-21 § 9 
 Protokollsutdrag från socialnämnden 2024-05-21 § 11 
 Protokollsutdrag från socialnämnden 2024-05-21 §13 
 Protokoll från Enskede-Årsta-Vantörs sociala delegation 30 

maj 2024 
 Protokollsutdrag från äldrenämnden 2024-05-21 §13 
 §17 den 27 maj 2024, Kommunfullmäktige Stockholms 

stads program för idrott, motion och friluftsliv 2024-2028 
 §18 den 27 maj 2024, Kommunfullmäktige Heltid som norm 
 Protokollsutdrag 2024-05-23 § 22 
 Protokollsutdrag med kommunfullmäktiges beslut 2024-05-

27 § 15 
 Protokollsutdrag med kommunfullmäktiges beslut 2024-05-

27 § 16 
 Protokoll fört vid stadsdelsnämndens pensionärsrådsmöte 

2024-06-10 
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§ 25 
Deltagande i Kvalitetsutmärkelsen 2024  
Information 
EÅV 2024/290 
 

Beslut  
Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd godkänner informationen 
och lägger den till handlingarna. 
 

Sammanfattning av ärendet  
För att uppmärksamma och belöna framgångsrikt arbete med 
kvalitet och verksamhetsutveckling delar Stockholms stad årligen ut 
Kvalitetsutmärkelsen. Syftet är att stimulera och uppmuntra arbetet 
med en långsiktigt hållbar kvalitetsutveckling. Genom att delta i 
Kvalitetsutmärkelsen synliggör verksamheten sitt systematiska 
kvalitetsarbete. 
  
De enheter som deltar i Kvalitetsutmärkelsen behöver ha en chef 
med verksamhets-, budget- och personalansvar samt minst fem 
medarbetare inklusive chef. Deltagandet ska anmälas till nämnden 
och protokollsutdrag ska skickas in till stadsledningskontoret senast 
den 28 juni 2024. Prisutdelning sker den 26 november i Stadshuset. 
 
Från Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsförvaltning kommer 
Hälsofrämjande enheten inom avdelningen Social omsorg äldre att 
delta i Kvalitetsutmärkelsen 2024. 
  
Förvaltningen föreslår att Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd 
godkänner informationen och lägger den till handlingarna. 
 
Handlingar i ärendet 

 EÅV 2024/290-1 Tjänsteutlåtande: Deltagande i 
Kvalitetsutmärkelsen 2024 
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§ 26 
Uppföljning av avtal och anbud inom omsorgen av 
personer med funktionsnedsättning – Gruppbostäderna i 
Vantör  
EÅV 2024/322 
 

Beslut  
Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd godkänner redovisningen. 
 

Sammanfattning av ärendet  
En uppföljning har genomförts för att se om gruppbostäderna i 
Vantör som drivs av Olivia Omsorg följer avtal och anbud. 
 
Förvaltningen bedömer att gruppbostäderna följer avtal och anbud. 
Verksamheten har ett ledningssystem för ett systematiskt kvalitets- 
och förbättringsarbete. Den sociala dokumentationen bedöms vara 
fungerande. Det hälsofrämjande arbetet genomsyrar verksamheten. 
 
Förvaltningen föreslår att Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd 
godkänner redovisningen. 
 
Handlingar i ärendet 

 EÅV 2024/322-1 Tjänsteutlåtande: Uppföljning av avtal och 
anbud inom omsorgen av personer med funktionsnedsättning 
- Gruppbostäderna i Vantör 
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§ 27 
Idéburet offentligt partnerskap (IOP) avseende parkleken 
Stacken  
Slutrapport 
EÅV 2019/449 
 

Beslut  
Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd godkänner och lägger 
slutrapporten till handlingarna. 
 

Sammanfattning av ärendet  
Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd och den ideella föreningen 
Stacken ingick ett idéburet offentligt partnerskap (IOP) den 30 
oktober 2019. Överenskommelsen upphörde att gälla den 30 
september 2023. 
 
Slutrapporten summerar verksamheten som har drivits inom ramen 
för partnerskapet samt redogör för måluppfyllnad och lärdomar. 
 
Förvaltningen föreslår att Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd 
godkänner och lägger slutrapporten till handlingarna. 
 
Handlingar i ärendet 

 EÅV 2019/449-27 Tjänsteutlåtande: Idéburet offentligt 
partnerskap (IOP) avseende parkleken Stacken 

 EÅV 2019/449-26 Slutrapport i samband med upphörande 
av IOP - Föreningen Stacken 
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Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd 
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2024-06-13 

§ 28 
Redovisning av delegationsbeslut  
EÅV 2023/1061 
 

Beslut  
Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd lägger redovisningen av 
delegationsbeslut till handlingarna. 
 
Handlingar i ärendet 

 EÅV 2023/1061-11 Redovisning av delegationsbeslut 2024-
05-08 - 2024-05-31 
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Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd 

 
 

Protokoll nr 7/2024 
 

2024-06-13 

§ 29 
Stadsdelsnämndens frågor  

Beslut  
Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd noterar att inga skrivelser 
har inkommit. 
 

Inkomna skrivelser 
Inga skrivelser lämnades in vid stadsdelsnämndens sammanträde 
den 13 juni 2024. 
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2024-06-13 

§ 30 
Borttagen på grund av sekretess  
EÅV 2023/838 
 
 
Handlingar i ärendet 

 1627347 (Godkänd - R 1) Nedläggning av 
faderskapsutredning enligt 2 kap. 7 § föräldrabalken 
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2024-06-13 

§ 31 
Borttagen på grund av sekretess  
EÅV 2023/838 
 
 
Handlingar i ärendet 

 1627344 (Godkänd - R 1) Nedläggning av 
faderskapsutredning enligt 2 kap. 7 § föräldrabalken 
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§ 32 
Borttagen på grund av sekretess  
EÅV 2023/837 
 
 
Handlingar i ärendet 

 1627352 (Godkänd - R 1) Överflyttning av vårdnad till 
särskilt förordnad vårdnadshavare enligt 6 kap. 8 § FB 
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2024-06-13 

§ 33 
Borttagen på grund av sekretess  
EÅV 2023/972 
 
 
Handlingar i ärendet 

 1617130 (Godkänd - R 1) Begränsningar i umgänge enligt 
14 § 2 st. 1 p. LVU 
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2024-06-13 

§ 34 
Borttagen på grund av sekretess  
EÅV 2023/837 
 
 
Handlingar i ärendet 

 1629935 (Godkänd - R 1) Beslut enligt 11§ 4 st LVU 
gällande den unges personliga förhållande 
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2024-06-13 

§ 35 
Borttagen på grund av sekretess  
EÅV 2023/837 
 
 
Handlingar i ärendet 

 1629937 (Godkänd - R 1) Beslut enligt 11§ 4 st LVU 
gällande den unges personliga förhållande 
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Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd 
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2024-06-13 

§ 36 
Borttagen på grund av sekretess  
EÅV 2024/412 
 
 
Handlingar i ärendet 

 EÅV 2024/412-1 Tjänsteutlåtande: Begäran om 
jävsprövning 

 EÅV 2024/412-1.1 Överklagan_Bevisning EAV 2021_575 
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2024-06-13 

§ 37 
Borttagen på grund av sekretess  
EÅV 2023/253 
 
 
Handlingar i ärendet 

 EÅV 2023/253-14 Tjänsteutlåtande: Upphandling av 
ramavtal för parkinvesteringar i söderort 
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